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24.05.2023 „Siseturvalisuse arengukava 2020–2030“ juhtkomisjoni 

koosoleku kokkuvõte 
 

 

Koht: Sisekaitseakadeemia ja Teamsi rakenduse vahendusel 

 

Aeg: 24.05.2023 kell 09.00–12.00 

   

Osalejad:  

1. Tarmo Miilits (Siseministeerium, kantsler); 

2. Veiko Kommusaar (Siseministeerium, sisejulgeoleku asekantsler);  

3. Viola Murd (Siseministeerium, pääste- ja kriisivalmiduse asekantsler);  

4. Piret Lilleväli (Siseministeerium, varade asekantsler); 

5. Raul Kurrista (Keskkonnaministeerium, keskkonnatehnoloogia osakonna nõunik); 

6. Heidi Alasepp (Sotsiaalministeerium, terviseala asekantsler); 

7. Marko Gorban (Maaeluministeerium, kantsler); 

8. Mari-Liis Sööt (Justiitsministeerium, analüüsitalituse juhataja); 

9. Liia Varend (Haridus- ja Teadusministeerium, üldhariduse valdkonna peaekspert); 

10. Eda Silberg (Kultuuriministeerium, kultuurilise mitmekesisuse asekantsler); 

11. Ott Karulin (Riigikantselei, strateegiabüroo nõunik); 

12. Erki Kodar (Välisministeerium, juriidiliste ja konsulaarküsimuste asekantsler); 

13. Kerli Zirk (Majandus- ja Kommunikatsiooniministeerium, kriisireguleerimise osakonna 

nõunik); 

14. Marju Saar (Rahandusministeerium, riigieelarve osakonna strateegiatalituse nõunik); 

15. Toomas Johanson (Eesti Linnade ja Valdade Liit, nõunik); 

16. Kaarel Taimla (Eesti Noorteühenduste Liit, asejuht); 

17. Marcus Ehasoo (Vabaühenduste Liit, huvikaitsejuht); 

18. Tanel Talve (Külaliikumine Kodukant, juhatuse liige); 

19. Aivar Haller (Eesti Lastevanemate Liit, juhatuse liige); 

20. Piia Kallas (Päästeliit, juhatuse esimees); 

21. Terje Alliksoo (MTÜ  Eesti Vabatahtlik Mere- ja Järvepääste, juhatuse esinaine); 

22. Marek Väljari (MTÜ  Eesti Naabrivalve, tegevjuht); 

23. Ingrid Vetka (Sisekaitseakadeemia, õppeprorektor). 

Koosolekut juhatas Tarmo Miilits (Siseministeeriumi kantsler) 

Kokkuvõtte koostas Maia Eskla (Siseministeeriumi strateegianõunik). 

 

Koosolekul käsitletud teemad:  

1. Sissejuhatus päeva, ülevaade 2022. aastast 

2. Arutelu ja ettepanekud, millega järgmiste aastate tegevuste planeerimisel arvestada 

3. Ülevaade elanikkonnakaitse valdkonnas tehtust, 2023. aasta plaanidest ja väljakutsetest 

4. Arutelu elanikkonnakaitse teemal: võimalused, kuidas väljakutsetega toime tulla  
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Koosolekul käsitletud teemade ja arutelude kokkuvõte:  
 

1. Sissejuhatus päeva, ülevaade 2022. aastast 
Tarmo Miilits, Siseministeeriumi 

kantsler 

TÖÖVORM: Ülevaate andmine 

KOKKUVÕTE:  

Tarmo Miilits tõi välja, et 2022. aasta siseturvalisuse avaliku arvamuse uuringu järgi pidas 90% 

inimestest Eestit turvaliseks riigiks. Asjaolu, et Ukrainas toimuv sõda Eesti inimeste turvatunnet 

vaid väga vähesel määral kõigutas (langus 2% võrra) näitab ilmselt inimeste kõrget usaldust Eesti 

julgeoleku ja siseturvalisuse asutuste vastu.  

Eelmise aasta üks oluline edusamm oli Ukraina sõja mõjudega toimetulekuga tegelemine, kus oli 

alguses koordineeriv roll Siseministeeriumil – koostöös partneritega tulime keeruliste väljakutsetega 

toime. 

Olulised olid ka sammud Venemaa tegevuse pidurdamiseks ja Eesti julgeoleku tagamiseks. 

Näiteks erinevad sanktsioonid Venemaa ja Valgevene kodanikele; vene ja valgevene e-residentide 

juurdekasvu peatamine; relvaseaduse muudatused; okupatsioonirežiimide sümboolika sh 

okupatsioonimonumentide teisaldamine, mis vähendab Vene mõjutustegevuse abivahendeid.  

Parandasime elanikkonnakaitset ja kriisideks valmisolekut. Eelmisel aastal eraldati 

elanikkonnakaitse ja sisejulgeoleku tugevdamiseks üle 109 miljoni euro.  Neid vahendeid 

kasutatakse aastatel 2022–2026.  

Jätkus ja jätkub maismaapiiri taristu väljaehitamine. Mitmete piirilõikudega on olulised arengud 

juba toimunud – samas on hanked kallimaks läinud. Kantsler tõi välja, et meie piiril on väga head ja 

nutikad lahendused, samas keeruline maastik, millega arvestada. 

Eelmise aasta edusammudest sai märgitud ka personali hoidmine ja motiveerimine näiteks 

palgatõusude abil (tõstsime päästjate miinimumpalka ligi 12%, eesliinil töötavate politseinike ja 

Häirekeskuse pääste-korraldajate miinimumpalku ligi 5%). Voolavus on siiski endiselt suur. 

Eelmise aasta hea märgina viitas kantsler ka inimeste soovile ise siseturvalisusele kaasa aidata – 

90% on veendunud, et peaks ise aktiivselt osalema enda ja oma kodukoha turvalisuse 

tagamisel. 

Siseturvalisuse valdkonnas on väljakutseid tulevatel aastatel kindlasti veel, kuid kantsler tõi 

esile järgnevad: 

1. Oleme saanud valdkonna töötajate palku tõsta, piiratud ressursi tingimustes peame leidma 

eri viise, et oma töötajaid hoida ning peame ka mõtlema avatult, kuidas eri teemadega toime 

tulla ja valdkondade vahel koostööd teha. 

2. Kriisideks valmisolekuks eraldati eelmisel aastal lisaraha, kuid oluline on saavutada 

püsirahastus ning tegevustega järjekindlalt edasi liikuda. 

3. Selle aasta strateegiliseks küsimuseks on meil olnud sõja mõjudega hakkama saamine ja 

sellega seotud riskide maandamine – riskid on erinevad, millega arvestada nt käib sõdadega 

kaasas ebaseaduslik relvakaubandus; ära võidakse kasutada haavatavaid gruppe jne. 

4. Eelmisel aastal küll veeõnnetustes, liikluses ja ründe tagajärjel hukkunute arv vähenes, kuid  

tulesurmi ja narkootikumidest tingitud surmi oli tunduvalt rohkem. Peame selle probleemiga 

tegelema. 

5. Vabatahtlike üldarv eelmisel aastal suurenes, aga näiteks abipolitseinike arv vähenes 6%. 

Järgmiste aastate suur väljakutse on kriisirolliga vabatahtlikke puudutav. Eelmise aasta 

edusammudest võib välja tuua ka vabatahtlikke demineerijaid – süsteem on hästi tööle läinud, 
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tegemist on nimelt uue ja võib öelda isegi populaarse valdkonnaga, kus vabatahtlikud saavad 

abiks olla erinevate kriiside korral ka demineerimistöödega. 

Jätkuvalt peame arvestama julgeoleku riskidega, kuna üleilmne julgeolekuolukord on 

pingeline:  

1. Venemaa desinformatsioon ja valeinfo süsteemne, massiivne ja järjepidev levitamine 

kahjustab Euroopa väärtusruumi ja meie ühiskondade stabiilsust ning riikide julgeolekut.  

2. Eesti ja lääne ühiskondades on kasvamas sisemised pinged, mis väljendub polariseerumises 

paljudel teemadel. 

3. Vene Föderatsiooni energiasüsteemist sõltumine on risk. 

4. Suurenenud on oht Eesti vastu kasutatavateks hübriidtegevusteks (mh rände kasutamine 

relvana, küberrünnakud, informatsiooniline mõjutustegevus).  

5. Ukrainast tulevate inimeste puhul on väga oluline tegeleda nende integratsiooniga ja 

hakkama saamisega. Mh on oluline vältida eraldi teineteisele vastanduvate kogukondade 

teket.  Samuti on tähtis, et eestlaste usaldus ja abi andmise soov oleks ka edaspidi kõrge, sest 

inimeste abil saab väga palju ja kiiresti ära teha.  

2. 
Arutelu ja ettepanekud, millega järgmiste aastate tegevuste planeerimisel 

arvestada 

TÖÖVORM: Arutelu 

ARUTELU ÜLEVAADE:  

Arutelus pöörati suurt tähelepanu vabatahtlike leidmise ja hoidmise küsimustele. Probleemina 

toodi esile trendi, et aasta-aastalt on uusi vabatahtlikke üha raskem leida ja ka olemasolevad 

vabatahtlikud tihti kaugenevad organisatsioonidest olgu see siis huvide muutumise või näiteks 

majandusliku olukorra ja muude kohustuste tõttu, mis ühiskondlikku aktiivsust ei soosi. 

Siseministeerium on ühe lahendusena näinud vabatahtlikele paindlike ja mitmekesisemate 

võimaluste loomist. Samuti toodi arutelus ühe kogukonda liitva võimalusena kogukonna keskuse nn 

kogukonna südame olemasolu (näiteks koolimaja kui kogukonna tegevuste toimumispaik). 

Lisaks pälvisid arutelus tähelepanu ka mitmed teised teemad, mille osas on juhtkomisjoni liikmetel 

ka sh Siseministeeriumil kavas lähiajal tegeleda, näiteks: Justiitsministeeriumi tegevused 

narkootikumidest tingitud surmade ennetamiseks; Kultuuriministeeriumi tegevused 

kohanemisprogrammiga ning ühise infovälja edendamisega; tehisintellekti võimaluste kasutamine; 

kriisikommunikatsioon; piiriehitus jm. 

3. 

Ülevaade elanikkonnakaitse valdkonnas 

tehtust, 2023. aasta plaanidest ja 

väljakutsetest 

Viola Murd, pääste- ja 

kriisivalmiduse asekantsler 

TÖÖVORM: Ülevaate andmine 

KOKKUVÕTE:  

Viola Murd andis ülevaate elanikkonna kriisivalmiduse tõstmisest, ohuteavitusest, 

varjumisest, ulatuslikust evakuatsioonist, kodanikuühiskonna kriisifondist.  

Asekantsler tõi välja, et kriisidest rääkimine ei peaks tekitama tulevikus ärevust vaid hoopis 

kindlustunnet ning lisas, et valmisolek kriisideks on kui hügieeniküsimus. Samuti rõhutas ta, 

et meie suur eesmärk on, et elanikkonnakaitse teemadega tegelemine saaks püsirahastuse. 
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Elanikkonna kriisivalmiduse tõstmine 

Hetkel on vaid 15% Eesti elanikest kriisideks valmis. Eesmärk on, et 2027. aastaks omaks 

elanikkonnakaitse alaseid teadmisi, vajalikke varusid ja oskaks vajadusel teisi abistada vähemalt 

50% elanikest. 

Oleme viimasel aastal teinud head koostööd Sotsiaalministeeriumiga. Elanikkonna kriisivalmiduse 

tõstmine on üks olulisemaid teemasid. Asekantsler nentis, et kriisivalmiduse uuringutes me ei ole 

viimastel aastatel näitajates paraku väga suuri muutusi näinud, kuna pole ka eriti tegevusi näitajate 

parandamise nimel olnud. Seetõttu on vaja süsteemselt tegeleda elanike kriisivalmiduse tõstmisega.  

Ohuteavitus  

Alates 2023. aastast on võimalik saata ohualas viibivatele inimestele kiire SMS-teavitus (EE-

ALARM). Ka varem sai riik saata sõnumeid, aga üle Eesti kõigile sõnumite saatmine võttis aega 

rohkem kui kaks päeva. Täna kõigile inimestele SMS- teavituse saatmine võtaks aega pisut üle poole 

tunni. Pealegi saab nüüd teavitust edastada ohuala põhiselt kõigile, kes on ohualas või sinna liiguvad. 

Paigaldame ka sireenisüsteeme – 22 omavalitsust saavad aasta lõpuks sireenisüsteemid. Tegevust 

takistavad tarneraskused, kuna ka teised riigid paigaldavad sireenisüsteeme. Edaspidi on plaanitud 

süsteem selliselt, et erinevad teavitustegevused käivad käsikäes: kui sireen läheb tööle siis tuleb 

inimestele ka SMS teavitus, info Ole Valmis rakenduse kaudu ja meedia vahendusel. 

Varjumine 

Oleme täna tähistanud avalikud varjumiskohad, mida on üle Eesti 168. Paraku avalikest 

varjumiskohtadest vaid ei piisa. Praegu on kooskõlastusringil hädaolukorraseaduse ja ehitusseaduse 

muutmise eelnõu, et uusehitistele hakkaks kehtima varjumiskohtade loomise nõue. Uusehitiste 

nõuete seadmisel tuleb ka leida tasakaal näiteks kulude suurenemise ja ühiskonna vastuvõtlikkuse 

vahel. Peame ka mõtlema, kuidas saaks varjumiskohti teha nii, et rahuajal saaks neid kogukonnas 

muul otstarbel kasutada. Praegu on nõuded varjumiskohtade tegemiseks olemas Päästeameti 

kodulehel. On ka toetusvoor selleks korteriühistutele, et aidata kaasa keldrite kordategemisele.  

Ulatuslik evakuatsioon 

Alates 2022. aastast on ulatusliku evakuatsiooni korraldamine Päästeameti ülesanne. Päästeamet on 

juba hakanud soetama evakuatsioonivarustust. Reaalne evakuatsioonivõimekus nõuab raha, et oleks 

olemas kõik vajalik inimestele koheselt abi pakkumiseks. Täna on olemasoleva raha eest võimalik 

10 000 inimest evakueerida, vaja oleks tagada evakuatsioonivõimekus vähemalt 10% elanike jaoks. 

Järgmiseks on plaanis evakuatsioonivarude soetamisega jätkata, koostada elanikkonnakaitse plaan 

ning tuleb ka õppus CREVEX, kus mängime läbi ulatusliku evakuatsiooni. 

Innovatsioonifond 

Avame elanikkonnakaitse fookusega innovatsioonifondi. Toetatavate tegevuste hulka kuuluvad: 1) 

kogukonnasiseste, kogukondade vaheliste ning kohaliku omavalitsuse ja kogukondade vaheliste 

arutelude korraldamine elanikkonnakaitse vajaduste väljaselgitamiseks; 2) elanikkonnakaitse 

vajaduste lahendamiseks tegevuste elluviimine, teenuste tellimine ja inventari soetamine, kui need 

on põhjendatud projekti eesmärgi saavutamiseks. Toetuse taotlemisel ei ole vaja omafinantseeringut 

ja taotlusvooru eelarve kokku on 875 000 eurot.  

4. 
Arutelu elanikkonnakaitse teemal: võimalused, kuidas väljakutsetega toime 

tulla ja küsimused 

TÖÖVORM: Arutelu 

ARUTELU ÜLEVAADE:  

Elanikkonnakaitse edendamisel peeti väga oluliseks kogukondade rolli.  
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Toodi välja, et elanikkonnakaitsesse kodanikuühiskonna kaasamiseks on vaja süsteemsust ja selget 

ootust ka riigi poolt. Üha olulisem on kõigil kriisidega tegelevatel asutustel mõelda läbi, kust kriiside 

puhul abijõudu saada ning, et koostööpartneriks olevad vabatahtlikud (ja vabatahtlike 

organisatsioonid) oleks harjunud töötama asutusega, keda nad ka kriiside toimumisel abistavad. 

Kõlas ettepanek kogukonnakeskuste (nn kerksuskeskuste) arendamiseks, mis aitaks vajaduse korral 

kogukonnal ise vastu pidada, kuni tuleb riigi või kohaliku omavalitsuse poolt abi.  

Elanikkonnakaitse edendamisel ja sh erinevate toetuste pakkumisel tähtsustati eelkõige praktilise 

mõjuga tegevuste elluviimist kogukondades ja rõhutati, et elanikkonnakaitse arendamine ei saa 

seisneda vaid selle üle arutamises, olgugi, et arusaam eri poolte rollidest, nende koostööst ja ka 

inimeste oskused on samuti vajalikud.  

Juhtkomisjoni liikmed jagasid ka infot sellest, kuidas nende organisatsioonid elanikkonnakaitse 

väljakutsete lahendamisele kaasa aitavad, samuti juhiti tähelepanu erinevatele probleemkohtadele 

ning toodi välja erinevaid võimalusi edaspidiseks koostööks. 

 


